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Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til tov. o'm ind- 
fødsrets meddelelse. ; v 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 50) 
findes i tidenden sp. 581, udvalgets betænk- 
ning i tillæg B. sp. 401). 

Der -var stillet :2 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets , paragraffer,;, ændringsfor- 
slagene og spørgsmålet om lovforslagets 
overgang til tredje b ehandling. sattes til for- 
handling under ét. 홢 '홢> V 

, Ellen Strenge Petersen: Det fremsatte lov- 
forslag har på sædvanlig :be- 
handlet i indfødsretsudvalget. 

Udvalget har med embedsmænd fra inden- 
rigsministeriet drøftet et antal andragender, 

. for hvilke der forelå særlige problemer. End- 
videre har udvalget behandlet nogle andra- 
gender, som først er nået frem fra inden- 
rigsministeriet efter lovforslagets fremsæt- 
telse. Lovforslaget er herefter kommet t i l  at 
omfatte i alt 467 personer, og jeg skal på 
hele udvalgets vegne anbefale, at det ved- 
tages i den foreliggende skikkelse. 

Sideløbende hermed har indfødsretsudval- 
get i. i alt 8 møder drøftet et af indenrigs- 
ministeriet udarbejdet udkast til et nyt 
cirkulære; om meddelelse af dansk indføds- 
ret ved naturalisation til afløsning af de to 
bestående cirkulærer af 24. marts 1952og 
23. juni. 1956. Et  sådant n y t  cirkulære er, 
først og, fremmest blevet ønskeligt, fordi 
N or disk Rad, som det formentlig vi l  være 
flere af folketingets medlemmer bekendt, i 
1964 vedtog en rekommandation, hvorefter 
det antal ar, statsborgere i  nordiske lande 
skal opholde sig i, et andet nordisk land for 
at blive- naturaliseret dér  foreslås': nedsat 
til 3 år. Denne rekommandation har været 
behandlet af en række sagkyndige fra Dan- 
mark, Finland, Norge og Sverige, og disse 
har i 1965 afgivet en betænkning, hvori der 
dels stilles forslag om nedsættelse af op- 
hold sf risten for nordiske statsborgere til 
3' år, dels; stilles forslag om en række æn- 
dringer af den almindelige indfødsretslov- 

givning 홢 for Danmarks vedkommende lov 
nr. 252 af 27; maj 1950 om indfødsret. 
, Ifølge cirkulæreudkastet nedsættes op- 

holdsfristen for nordiske statsborgere fra 
7 år til 3 ,.år. I konsekvens heraf har man 
ment, at, dén frist på: 10 år, som hidtil har 
været gældende for andre-judlændinge, også 
burde nedsættes,' : og udkastet: foreslår der- 
for her en frist:;på.7 år. 7; 

Jeg skal i øvrigt inævne, at hidtil har den 
lavere frist på 7 år kun været gældende for 
skahdinaver, altså nordmænd og svenskere, 
mens dê  3 år ifølge udkastet skal gælde for 
statsborgere fra alle de nordiske lande, altså 
Også fra :Finland og Island. ,' VM 

Man har samtidig gennemgået de andre 
afsnit, i cirkulæret for at bringe dem i over- 
ensstemmelse med den udvikling, der er. sket 
i mellemtiden. 홢< 

Der er i indenrigsministeriet foretaget en 
bemærkelsesværdig-undersøgelse af de af- 
gørelser, der er truffet i indfødsretsudvalget 
i de senere år, afgørelser, der netop afspejler 
den udvikling, der er sket på forskellige om- 
råder. I overensstemmelse med en henstil- 
ling fra justitsministeriet har der fundet en 
betydelig forkortelse sted af de frister, der 
gælder for naturalisation af straffede per- 
soner..Afsnittet om offentlig hjælp er om- 
arbejdet, sådan at det nu ér i overensstem- 
melse med lov om offentlig forsorg, som. 
denne blev« ændret i 1961. Det medfører, at, 
modtagelse af offentlig hjælp i almindelig- 
hed ikke vil udgøre en hindring for, at en 
udlænding kan få dansk indfødsret. 

Endelig skal jeg nævne, at man på grund- 
lag af en omfattende praksis har fundet det 
rigtigt at have en udtrykkelig bestemmelse 
om skatterestancers betydning for mulig- 
hederne for at opnå naturalisation. I til- 
fælde, hvor skatterestance er opstået på 
grund af forhold, der ikke kan lægges an- 
søgeren til last; vil restancen: ikke udgøre 

. nogen hindring for naturalisation. 홢 
I forbindelse med udarbejdelsen af det, 

ny cirkulære har man tilstræbt, at der under 
en forenkling sted med hensyn til behand- 
lingen, af ansøgninger om dansk indfødsret, 
og det er bl. a. resulteret i, at disse ansøg- 
ninger i fremtiden ikke skal forelægges kom- 
m,uiialb estyrelser og amter udtalelse. 

Udkastet er blevet tiltrådt af samtlige 
udvalgsberettigede partier i folketinget. 
Med dette udkast til et nyt naturalisations- 
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fElhu Strange Petersen.] 
cirkulære er den del af arbejdet med hensyn 
til ændringer i den. nordiske statsborgerrets- 
lovgivning, som vedrører naturalisation,'ble- 
vet gjort færdig, og jeg vil gerne gøre op- 
mærksom på, at, indfødsretsudvalget har 
forudsat, at de ændringer, som skal finde 
sted i den almindelige indfødsretslov, sna- 
rest bliver forelagt for folketinget. 

Hermed sluttede forhandlíngen. 

Ændringsforslagene nr. 1 og 2, § 1, såle- 
des ændret, og § 2 
vedtoges uden afstemning. 

Lobforslagets overgang til tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Første næstformand (Kaj Andresen): Jeg 
foreslår, at lovforslaget går direkte til tredje 
behandling uden fornyet udvalgsbehand- 
ling..Hvis 홢 ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, : betragter jeg det som vedtaget. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om (en- 
dring af lov om teknisk samarbejde med ud- 
viklingslandene. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 54) 
findes i tidenden sp. 1198, udvalgets be- 
tænkning i tillæg B. sp. 315). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i betænk- 
n i r i g é n . .  

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag.'. 홢* 

Lovforslagets :tekst, ændringsforslaget og 
spørgsmålet om lovforslagets overgang til 
tredje behandling sattes til forhandling 
under ét. ; - I . 

Jørgen Jensen: Udvalget indstiller en- 
stemmigt lovforslaget til vedtagelse med et 
ændringsforslag, hvorefter beløbsrammen 
for garantier mod tab på private kreditter 
forhøjes til I milliard kr. 

Ministeren, der har stillet dette ændrings- 
forslag, har givet en udførlig begrundelse 
derfor, og den er aftrykt i betænkningen., 
hvortil jeg skal henvise. 

Jeg er enig med ministeren i,, at denne 
form for finansiel bistand til udviklings- 
landene kan komme til at spille en betydelig 
rolle. Hidtil er garantierne fortrinsvis blevet 
givet over for investeringer i Sydamerika, 
men også over for andre lande kan ordningen 
meget vel blive brugt. 

I forhold til den almindelige kreditgaranti- 
ordning har denne specielle ordning visse 
fordele af økonomisk og finansiel karakter. 
Det drejer sig om garantier for meget lange 
kreditter, og det er klart, at det hidtidige 
høje danske renteniveau har været en hin- 
dring for mange forretningers praktiske 
gennemførelse. Vi konstaterer jo imidlertid 
nu, at renten viser en klart faldende tendens 
til fordel for næsten allé grene af det økono- 
miske liv, og denne lavere rente vil utvivl- 
somt også være til hjælp på dette specielle 
område. 

Udvalget har diskuteret en række andre, 
tildels principielle spørgsmål vedrørende 
Danmarks u-landshjælp. Vi har således fået 
en henvendelse fra landbrugsorganisatio- 
nerne med henstilling om ligestilling mellem 
industri- og landbrugsvarer, både når det 
drejer sig om udnyttelse af statslån til u- 
landene og ved anvendelse ,af de før omtalte 
kreditgarantier. Dette spørgsmål har mange 
facetter og kræver nødvendigvis en del over- 
vejelser. Ministeren har lovet at komme med 
en almindelig redegørelse for dette spørgs- 
mål til udvalget, hvorfor dette indstiller, at 
det vedbliver at bestå sommeren over. Mini- 
sterens egen forhåndsindstilling er positiv, og 
adskillige i udvalget har samme opfattelse. 
Nogen beslutning i spørgsmålet kan imid- 
lertid ikke tages i denne folketingssamling." , 
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